



<http://gdc.gale.com/archivesunbound/>

ACTES ROYAUX FRANÇAIS, 1256-1794 (FRENCH ROYAL ACTS, 1256-1794)



Approximately 16,000 pamphlets covering this important period in French history are available in this collection. One of the largest collections of its kind, it offers a wealth of information on the legislative history and governance of France, as well as other aspects of French life.

Date Range: 1256-1794

Content: 100,032 images

Source Library: Rare Book Division, The New York Public Library. www.nypl.org

Detailed Description:

Environ 16 000 documents couvrant cette importante période de l'histoire de France sont disponibles dans cette collection, qui est l'une des plus vastes collections de ce type aux Etats-Unis. C'est une véritable mine d'informations sur l'histoire législative et administrative de France, ainsi que sur d'autres aspects de la vie française.

Près des trois quarts des documents compris dans cette collection traitant de l'administration financière et politique de France de la seconde moitié du XIII^{ème} siècle à la fin de la monarchie sont concentrés sur le XVIII^{ème} siècle ; un nombre important de documents sont néanmoins plus anciens. Les documents d'origine plus ancienne sont pour une large part des réimpressions de textes publiés par les autorités durant la période de la monarchie pour rappeler les droits établis ou les obligations de la population.

Cette collection aborde notamment les thèmes suivants:

- affaires fiscales à la Chambre des Comptes: rentes, affectations et ventes d'offices, entre autres
- taxation et tarifs des biens
- perception de péages, au XVIII^{ème} siècle principalement, notamment la taxe pour le passage d'une rivière traversant une propriété privée ; documents comprenant des noms de propriétaires terriens d'intérêt généalogique ou historique

- litiges concernant les péages de ponts et de chemins
- taxation, commerce et contrebande du sel
- justice criminelle, principalement à partir de 1720
- tentatives de réorganisation du système financier par John Law, la Compagnie des Indes, la dévaluation de la monnaie
- administration militaire (armée de terre et marine)
- imprimerie et interdictions, de nature religieuse ou politique en particulier, concernant les livres
- personnes ayant joué un rôle important durant cette période

Dealing with the financial and political administration of France proper from the late 13th century to the end of the monarchy, nearly three-quarters of the pamphlets here are concentrated in the 18th century; a considerable number are of earlier origin. Many of the early pamphlets are reprints of materials published by officials during the period of the monarchy as a reminder of the established rights or obligations of their constituency.

Among the topics covered in this collection are:

- Fiscal matters in the *Chambre des Comptes*, including annuities, appointments and sales of offices
- Taxation and tariffs on goods
- Toll collections, primarily of the 18th century; including tax on river passage through land-owners' property, with names of owners of genealogical or historical interest
- Bridge and road toll disputes
- Salt taxation, trade and smuggling
- Criminal justice, primarily from 1720 forward
- John Law's attempts at reorganization of the financial system, including *Compagnie des Indes* and currency devaluation
- Military administration, including Army and Navy
- Book printing and prohibitions, especially those of religious or political nature
- Persons of significance of the period

Quelques titres/Sample Titles:

La collection comprend:

- arrêts (verdicts des parlements, tribunaux royaux ou conseils royaux sur un édit du roi)
- mémoires (chroniques officielles)

- lettres patentes (textes établissant des privilèges)
- ordonnances royales (en réponse à des requêtes)
- remontrances, extraits et d'autres documents officiels titrés ou non titrés.

The collection includes:

- *Arrets* (final judgements of an edict of the king by *Parlements* or the royal courts or councils)
- *Memoires* (official reminders)
- *Lettres Patentes* (which established privileges)
- *Royal Ordonnances* (in response to petitions)
- *Remonstrances, extraits* and various titled or untitled official documents.

From the collections of the Rare Book Division, The New York Public Library. www.nypl.org.

Publisher's Note: This collection comprises, in its entirety, the Primary Source Media microfilm collection entitled *French Royal and Administrative Acts, 1256-1794, From the New York Public Library*.